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P R O L O G 

•»• ~ u-i uşor sa urmăreşti 
drumul în teatru ai unei pro
moţii de absolvenţi a Insti
tutului ../. L . Caragiale" : 
i>iafn desparte repede ceea 
ce părea să fie un colectiv, 
răstoarnă micile ierarhii abia 
înjghebate... Actorii există 
mai întîi ca individualităţi, 
cariera lor e de obicei o lup
tă siguratecă. lentă însă că e 
posibilă o excepţie. Promo
ţia 1964 s-a remarcat de la 
început. încă de pe mica sce
nă a „Casandrei" ; de atunci 
am hotărk să nu pierdem 
din vedere posibila ei unitate. 
După aproape cinci ani. la 
mijlocul stagiunii 196S— 
1969. am întreprins un test 

colectiv ..de formaţie şi men
talitate", ale cărui rezultate, 
încă insuficient de conclu
dente pentru a fi publicate, 
au fost sintetizate în redacţie. 
(Cîteva cifre : au absoh'it ,55 
de tineri .actori. La data an
chetei, 5 părăsiseră viaţa tea
trală din diferite motive per
sonale. La 50 de chestionare 
expediate, am primit 31 dc 
răspunsuri. Fapt semnificativ : 
s-au abţinut să răspundă unii 
dintre cei mai afirmaţi .') 
Facem acum un pas mai de
parte : am invitat la o dis
cuţie un grup dc ..vîrfuri" 
cric fostei promoţii. Tinerii 
actori care au răspuns invi
taţiei noastre sînt azi valori 

certe ale mişcării teatrale, 
vedete in sensul cel mai bun 
al ciwîntului; la activul lor 
s-a strins o experienţă de pe 
acum însemnată — au jucat 
in teatre diferite, in marile 
spectacole ede acestor ani, au 
avid roluri-cheie din drama
turgi ile lumii. Unele din fi
şele lor de creaţie sînt uimi
tor de bogate. Şi — ceea ce 
este mai important — ei re
prezintă o atitudine, parti
cipă în mod esenţial la naşte
rea climatului de teatru viu, 
efervescent. De aceea, soco
tim părerile lor ca demne să 
fie ascultate. 
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ION CARAMITRU 
A absolvit cu Hamlet şi Mi-

roiu si a debutat la Teatrul 
Naţ iona l „I. L . Caragiale", pe 
a cărui s c e n ă a jucat rolul lui 
Eminescu, in piesa lui Mircea 
Ş t e f â n e s c u , apoi Perdican in 
Să n u te j o c i cu dragostea _ şi 
Romeo (Romeo şi Ju l i e t a ) . Vine 
în echipa Teatrului „ B u l a n -
dra", unde in terpre tează : He-
rault de Sechelles (Moar tea 
l u i D a n t o n ) . Eugen Marchbanks 
(Candida) , Octaviu Cezar ( I u -
l i u Cezar) . Malcolm (Macbe th ) . 
Leonce (Leonce şi Lena ) . Subtil 
interpret al poeziei, par t i c ipă 
la elaborarea unor spectacole 
„ c o m p l e t e " , cu o a m b i a n ţ ă spe
c ia lă , î m b i n a r e de dans, m u z i c ă 
şi poezie. 

Cinematografia 1-a descoperit 
repede şi-1 r e c h e a m ă la inter
vale relativ regulate : Comoa
ra d i n V a d u Vech i (Victor I l iu ) , 
P ă d u r e a s p î n z u r a ţ i l o r (L iv iu 
Ciulei ) , D i m i n e ţ i l e u n u i b ă i a t 
c u m i n t e (Andrei B la ier ) , Ba 
l a d ă p e n t r u M ă r i u c a (Titel 
Constantinescu), P r i n t r e c o l i 
nele verz i (X. Breban) . 

,.TEATRUL*4 : Vă propunem o convorbire prieteneasca 
despre zroi şi generaţia voastră, despre locul pe care-l 
ocupaţi în teatru şi despre raporturile în care vă aflaţi, 
pe de o parte cu teatrul. \pe de alta, cu ,voi înşivă. For
maţia acestui colocviu reprezintă mai mult decît simpla 
coincidenţă a unei promoţii fericit alcătuite. în ceea 
ce ne priveşte, vă considerăm „z>alori exponenţiale" pen
tru tînăra generaţie de actori. Rămîne de văzut dacă 
aceasta este şi părerea ivoastră. Poate că ar fi bine să 
începem cu ceea ce rvă apropie, vă uneşte... 

VIRGIL OGĂŞANU : Cred câ am păstrat, din vremea 
Institutului, ceva foarte bun — deprinderea, devenită 
reflex, de a f i într-un fel împreună, de a ne urmări unii 
pe alţii. Cînd eram studenţi, tot ce făceam era rezul
tatul unui viu schimb de păreri, ne luoram rolurile şi 
ne susţineam examenele într-o atmosferă .de însufleţire 
care ne stimula teribil spre colaborare, spre relaţia de 
echipă. Stînd acum faţă în faţă ou Mişiu Stan, inii amin
tesc de extraordinara bucurie cu care lucram specta
colul de absolvire. Sonet pentru o păpuşă ; discutam totul, 
eram şi regizorii producţiei noastre, şi criticii ei, * i 
aveam senzaţia că participăm la un joc. îotr-atît era 
luorul de destins şi de plăcut. Faptul că am făcut ce 
am dorit, că am putut sâ ne exprimăm sincer, a repre
zentat o primă afirmare liberă a datelor noastre de 
talent, o intrare în profesie relaxată. Sigur că, în teatru, 
multe se schimbă : e o lume mai clară, mai profesională, 
mai precisă, ceva din participarea ..dezinteresată" se 
pierde, şi deoi se modifică şi optica noastră. Totuşi, eu 
nu fac parte dintre cei ce se declară dezamăgiţi de 
raailitaltea teatrului ; chiar dacă nutrim mai puţine iluzii 
şi entuziasme, sîntem în schimb mai conştienţi de ce ne 
înconjoară, şi asta intră în ordinea normală a vieţii. Dar 
poate că am avut şi noroc, nimerind la teatrul ,.Bulan-
dra", unde am şi mulţi colegi de Institut : ne integrăm 
bine unei echipe de actori serioşi, cu regizori foarte buni 
şi cu un director care gîndeşite teatrul. Astfel că A M 
PUTUT PĂSTRA ESENŢIALUL — SENTIMENTUL 
DE ECHIPĂ, şi bucuria de a ne face meseria liniştit, 
fără crispare şi fâră acreli, cu certitudinea că sîntem 
puşi în valoare şi apreciaţi. 

FLORINA CERCEL : Acest sentiment de echipă e la 
fel de important în cele mai diferite condiţii. Se ştie că 
e mai uşor să te afirmi 'într-un colectiv mai restrîns, 
unde prin forţa împrejurărilor joci mult şi eşti mereu 
în atenţia tuturor ; dar chiar şi acolo — sau mai ales 
acolo —, afirmarea unui grup are o valoare mai mare, 
e mai eficientă şi mai durabilă. Am plecat La Timişoara 
într-o formaţie puternică — J absolvenţi din aceeiaist 
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serie ! —, am fost bine primiţi, cu încredere, şi prezenţa 
noastră s-a făcut imediat simţită, îndrăznesc chiar sâ 
spun că a schimbat ceva în atmosfera teatrului. Eram 
prieteni, dar nu numai în sensul comun (că ne petre
ceam vremea împreună, stăteam de vorbă etc), ci pri
eteni „de lucru" ; asistam sistematic, din sală, la repe
tiţiile celorlalţi, apoi discutam, corectam împreună, ne 
ajutam la greu. în felul acesta puteam să compensăm, 
într-o măsură, şi handicapul real pe care-1 ai în pro
vincie, unde contactul cu alte fapte de artă, şi deci po
sibilitatea comparaţiei lipseşte, singura şansă fiind auto
controlul... într-un alt grup de trei colegi mai tineri, 
veniţi după noi, această coeziune n-a mai existat : şi 
după ce grupul seriei noastre s-a împrăştiat, n-am mai 
putut reface unitatea. 

CĂTĂLINA PINTILIE : Nu uita însă că un grup de 
absolvenţi într-un teatru de provincie şi un grup de 
absolvenţi la „Rulandra" — sînt două situaţii total di
ferite : aci ai de-a face ou actori de cu toltul altă cali
tate — chiar ..media" este dată de unii actori extraor
dinari ; aşa încît nu se mai pune chestiunea ca noii 
veniţii să se impună, să-şi impună „concepţia" lor despre 
teaitru. Obiectiv, ei sînt în situaţia de ucenici... 

ION CARAMITRU : După şapte ani de scenă plus 
patru de Instituit, adică peste zece ani de cînd „trăim 
în teatru", am ajuns la o convingere : şi anume, că în 
fond noi NE PURTĂM SOARTA ÎN PROPRIILE 
NOASTRE MÎINI. De aici şi singularitatea angajării in 
creaţie. Asta nu înseamnă că aş contesta relaţia de 
echipă, dimpotrivă, sînt convins că e absolut necesară 
atmosfera de creaţie colectivă. Dar cred că esenţialul a 
ceea ce ne uneşte nu stă in camaraderia mai mult sau 
mai puţin întimplătoare (penltru că însăşi conjunctura 
întâlnirilor şi despărţirilor e supusă întîmplării), ci se 
află mai în adînc, şi anume în noi înşine, în ceea ce 
ne defineşte pe fiecare ca personalitate. Cred că ceea ce 
de fapt ne leagă este un anume sistem de acomodare 
cu această muncă specifică a noastră, care ne diferen
ţiază de alţi actori educaţi în maniera teatrului profund 
realist — gen Bălţăţeanu, ca să dau un exemplu de 
culme, extrem de clar. Cu noi s-a petrecut ceva care a 
căpătat putere şi semnificaţie de destin artistic : ne-am 
format chiar în perioada de tranziţie de la teatrul tra
diţional, stanislavskian. la teatrul de explozie a imagi
naţiei, şi am prins din mers evoluţia aceasta spectacu
loasă şi profundă. Educaţia noastră profesională s-a des
făşurat în raport cu aceasta. Dacă îl luăm pe fiecare 
dintre noi în parte şi urmărim ce a făcut şi cu cine a 
lucrat, ne inti'lnim la un moment dat într-un soi de 
centru imaginar ; ne dăm seama că PUTEM VORBI DE 

FLORINA CERCEL 
A fost repartizată la Teatrul 

„Matei Millo" din T i m i ş o a r a şi 
i-a r ă m a s f idelă. Ce- i drept, a 
jucat aci. în şase stagiuni, tot 
atitea roluri principale cit alţii 
în tr -o întreagă carieră, din ab
solut toate genurile şi epocile 
de teatru. Spicuim din fişa de 
peste 20 de titluri : Shakcspeare 
(Viola — A d o u ă s p r e z e c e a 
noapte) . Shaw (Barbara — 
Maio r Barba ra ) , Ibsen (Gina 
Ekdal — R a ţ a s ă l b a t i c ă ) , Lorca 
(Belisa — Dragostea l u i Don 
P e r l i m p l m ) , Goldoni (Rosaura— 
M i n c i n o s u l ) . Eugen Ionesco 
(Margareta — Regele moare) . 
Sartre (Elena — Tro iene le ) . 
VVesker (Beatrice — A n o t i m 
p u r i ) . Şi dramaturgie r o m â 
n e a s c ă : Camil Petrescu (Pa
troana — Mi t i că Popescu). C a 
ragiale (V'eta — Noaptea f u r t u 
n o a s ă ) , Mircea Ş t e f ă n e s c u (So
ţia — M i c u l i n f e r n ) , D. R. Po
pescu (Silvia — A c e ş t i î n g e r i 
t r i ş t i ) . Baranga (rolurile duble 
şi triple din F i i cumin te , Cr is-
tofor şi Opin ia p u b l i c ă , ş i Ale
xandra Dan in T raves t i ) . 
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OVIDIU 
IULIU MOLDOVAN 

Şase ani, la Teatrul ,.Matei 
Millo" din Timişoara , juc înd 
multe roluri importante : Mio 
( P o g o a r ă iarna — Maxwell A n -
derson), Cusins (Maior Barbara 
— Shaw) , Paul (Dac t i logra f i i 
— Schisgall) , E l (Nu s în t t u r 
n u l Eif fe l — E c . Oproiu), Sorin 
V l ă s c e a n u (Simple c o i n c i d e n ţ e 
— Paul Everac ) , Boby I I ( i n su 
la — M. Sebastian), Adam 
( A n o t i m p u r i l e — A. Wesker) 
Allan Squier ( P ă d u r e a î m p i e 
t r i t ă de R. Sherwood), E r i c 
Reinfahl (Punctul O — Yves 
Jamiaque) . Reve laţ ia s-a pro
dus în cel de-al şapte lea , cu un 
rol de c î teva replici : Oswald, 
in Regele Lear. pe scena Naţ io
nalului b u c u r e ş t e a n . 

FAPT DESPRE 0 SPIRITUALITATE SPECIFICA. Re
vizorul lui Ogăşatnu, personajele noastre clin Leonce şi 
Lena, Valeria Seciu şi Ovidiu MJu Moldo van în Lear — 
avem ceva comun. Exista un fel al nostru de a ne 
apropia de acest adevăr care este un text dramatic. De 
aceea spuneam că întreaga problemă constă în a ne lua 
soarta în propriile mîini : a şti. în indiferent ce context, 
să ne păstrăm atenţia trează, mintea disponibilă şi zîm-
betul pe buze ; avem de-aeum suficientă experienţă pen
tru a realiza aceasta şi într-un spectacol mai puţin bun... 

DORA CHERTEŞ : E adevărat, po't să-ţi ofer oricîte 
exemple. Iată, Scrisoarea pierduta, la Piteşti : se observă 
uşor că sînt în distribuţie oameni care gîndesc teatrul 
altfel şi au altă ..tuşă*1 profesională, modernă — Mihai 
Dobre. de pildă, sau colegul nostru Hameii Cerchez. Dar 
e suficient să te consolezi că ai ţinut capul sus ? Nu 
numai pen;ru că sînt atîtea lucruri frumoase pe care nu 
le remarcă nimeni, şi asta în cele din urmă îţi creează 
un descurajam sentiment de inutilitate — meseria noastră 
presupune un anume orgoliu —. dar pentru că, în ul
timă instanţă, nu e deloc indiferent cu cine şi în ce 
alcătuire joci. Dacă totul depinde de îutîmplare, de 
norocul de a lucra cu unul din cei puţini de la care 
poţi învăţa, şi n-ai acest noroc ?! Propria noastră dez
voltare, perfecţionare, e în joc ! 

ION CARAMITRU ; Cei mai buni din seria noastră au 
rămas buni. Aceasta se explică printr-o anumită edu
caţie. „A exista" înseamnă a rezista. 

OVIDIU IULIU MOLDOVAN : Eu cred că nu e vorba 
de şcoală, educaţie sau altă formaţie profesională organi
zată. De „generaţia" Iui Florin Piersic, de pildă, ne des
part numai cîţiva ani ; nouă ne-au urmat alte generaţii, 
şi dacă ne descoperim, bineînţeles, unele trăsături co
mune, diferenţele, importante, nu lipsesc. Nu e exclus 
ca seria de anul trecut sâ semene mai mult cu celebra 
promoţie '56 decît cu noi. Iar Institutul nu s-a repro
filat şi cred câ nu se va reprofila, în ce priveşte profe
sionalizarea actoricească, nici în următorii 30—40 de ani. 

într-adevăr, noi avem UN ALT TIP DE SENSIBI
LITATE, O ALTA STRUCTURĂ DE GÎNDTRE în 
privinţa asimilării fenomenului teatral ; dar nu în aceasta 
constă diferenţa dintre formaţia noastră profesionaliă şi 
a lor, ci in faptul că noi AM AVUT FERICIREA SĂ 
LUCRĂM CU NIŞTE REGIZORI CARE FAC PARTE 
DIN CATEGORIA PERSONALITĂŢILOR ARTISTICE 
INOVATOARE : cu Penciulescu. Ciulei, Pintillie, Esiftg, 
Andrei Şerban. Sînt regizori care creează un climat sti
mulator, care ştiu să descopere în actori posibilităţile 
latente şi să-i ajute să şi le valorifice, să-i conducă 
spre sensuri nemijlocit contemporane. Faptul că am lu
crat, la Timişoara, cu Aurel Manea, a constituit efectiv 
o etapă capitală pentru mine, indiferent de modul cum a 
fost primit spectacolul : am început nu numai să joc, ci 
să gîndesc asupra fenomenului teatral, nu numai să 
repet „rolul**, dar să mă antrenez in vederea unor 
experienţe viitoare. Am simţit efectul aoumulărli cînd 
am început să repet cu Radu Penciulesou, la Teatrul 
Naţional ; ne-am dat seama că avem un limbaj oomun. 
Poate că aceste întâlniri s-au (datorat iniţial unor (coinci
denţe, dar, pe parcurs, câutînd, ne-am format ; iar acum 
există o serie de regizori care ne oferă alte modalităţi 
şi mijloace de expresie. 

întîmplător, (lucrez cu regizori-studenţi. care m-au rugat 
să-i ajut jucînd în montările-examen ; şi-mi dau seama www.cimec.ro



că e o diferenţă extraordinară intre mentalitatea şcolii 
de regie din Institut şi pregătirea profesională actori
cească realizată tot acolo. 

„TEATRUL" : Reţinem, deci. în .,profilul" vostru co
lectiv : 

— sentimentul de echipă ; 
— exigenţa calităţii profesionale ; 
— o „sensibilitate spirituală'1 specifică . 
— un anume tip de relaţie cu regizorul. 
Ar fi interesant de cercetat cum se valorifică aceste 

trăsături, ale voastre şi ale altora, în realitatea teatre
lor, care e climatul în care gîndiţi, studiaţi, repetaţi, 
jucaţi ? 

DORA 'CHERTEŞ : Am jucat la Timişoara, la Cluj. 
la Bucureşti, am icunoscut dinăuntru atmosfera de lucru 
a mai imulltor trupe de teatru şi am înţeles un lucru 
pe care nu mi l-aş fi închipuit niciodată înainte : îşi 
anume, >că n-are nici o importanţă „firma", ..blazonul" 
instituţiei, Jocul ei mai .mult isau mai puţin central pe 
hartă — ci cu totul altceva ! Cînd am fost invitată 
să joc Desdemona la Teatrali „Nottara", eram fericită 
că .inltru într-un 'colectiv teribili ; 'dar a fost o mare 
dezamăgire, atît în ce priveşte felul cum decurgeau 
repetiţiile, cît şi în ce priveşte interesul, pasiunea in
vestită în elaborare. Nu puteam să-mi imaginez — eu 
mă dusesem acolo cu iteamă, ou emoţie, cu dorinţa de 
a munoi oricît ; iar ei erau de-o blazare aare-ţi făcea 
rău ! La Cluj, insă. a fost altfel, cred că acele două-
trei luni cît lam repetat acolo au fost cea mai mai fru-
moaisă perioadă din viaţa mea. Vlad Mugur ştie să 
păstreze viu în teatru spiritul de echipă, şi repetam 
aşa cum se ouvime, angajîmdu-ne total. Iar La Piteşti 
e o situaţie cu totul ciudată ; s-a adunat un grup de 
actori foarte buni, şi totuşi, cu acel icollectiv de tineri, 
nu se poate face un spectacol .strălucitor — şi nu în
ţeleg de ce. E o culme a tristeţii, în meseria noastră, 
ca atunci eînd te vezi distribuit, în loc să te apuci de 
lucru cu poftă, să începi, dimpotrivă, să stai, să tragi 
de timp, să amîni, fiindcă ştii că o să iasă prost. E de 
preferat, la iun moment dat, sâ nu jooi, decit să joci 
în orice 'condiţii ! 

OVIDIU I U L I U MOLDOVAN : Există provincie şi 
„pnovincie" : in noţiunea asta intră şi Clujul, şi T i 
mişoara, dar intră şi Turfda şi Reşiţa. Mie nu mi se 
pare că a pleca lîn provincie e în principiu o neno
rocire. M-iam simţit bine la Timişoara şi consider pe
rioada petrecută acolo ca o etapă bună, rodnică. Dacă 
n-ar f i decît faptul că am întîlnit-o imediat după 
institut pe doamna Marietta Sadova, pe soţii Veakis 
sau pe C. Anat ol, 'întîlnlri pentru mine de o impor
tanţă extraordinară. Nenorocirea este să rămîi o viaţă 
întreagă într-un ansamblu care nu mai este interesant 
pentru tine. La un moment dat, simţi nevoia sâ pleci 
dintr-un odlectiv, să angajezi alte 'relaţii, să intri inrtr-un 
alt context, ,intr-un >allJt mediu. 

Dar să punem punctul pe „i". 
Cultivarea unui anumit climat de teatru (în orice oraş 

sau în orice 'instituţie, mare sau mică) şi afirmarea unui 
anumit gen într-un asemenea climat depind de existenţa 
unei personalităţi care gîndeşte şi de felul în oare aceasta 
ştie să adune şi să polarizeze elemente din aceeaşi fa
milie spirituală. Profilul spectacolului, apoi all instituţiei, 
este determinat de profilul său uman şi artistic. TOTUL 
DEPINDE DE ANIMATOR, de conturul! personalităţii 
lui. Dora spune că la Piteşti sînt talente, toţi ştim că e 

DORA 
CHERTEŞ 

Primele stagiuni, la T i m i ş o a 
ra, roluri dense şi variate : 
Olivia (A d o u ă s p r e z e c e a noap
te). Şen De-Şui ta (Omul cel 
bun d i n Ş î - C i u a n ) . E l i s a Doo-
little (Pygmal ion ) , E a (Nu 
s int turnul E i f f e l ) , Nadia (Insu
l a ) . Daniela (Simple c o i n c i 
d e n ţ e ) , Si lvia (Dac t i logra f i i ) ş i 
alteie. Apoi vin rolurile mari , 
pentru care se în trepr ind mari 
călători i : la Cluj — pentru T i -
tania în U n vis d in noaptea 
m i e z u l u i de v a r ă . la B u c u r e ş t i , 
pentru Desdemona (Othel lo) . 
A c u m face parte din colecti
vul Teatrului „Al . Davi l la" din 
P i teş t i , unde poate fi v ă z u t ă în 
S imina ( M e ş t e r u l Manole — V . 
Anania ) , si in d o u ă piese de 
Goldoni, în rolurile Cechina 
( P ă l ă v r ă g e l i l e femei lor ) şi Do-
ralice (Nora şi soacra). 
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CĂTĂLINA 

PINTILIE 
L a examenul de absolvire 

joacă Ofelia (Hamlet — Sha-
kespeare). D e b u t e a z ă la Piatra 
N e a m ţ , cu Eleva din Steaua 
fă ră nume de M. Sebastian şi 
Puppilla din Mizer ie şi n o b l e ţ e 
de E . Scarpetta. D u p ă o sta
giune intră în colectivul Tea
trului „Bulandra"; roluri in 
Clipe de v i a ţ ă de Saroyan 
(Elsie) , Moartea l u i Danton de 
Biichner (Luciile Desmoulins), 
V i r a j periculos de Priestley 
(Betty), Pho to- f in i sh de Peter 
Ustinov (Alice ş i Stella), L i v a 
da cu v i ş in i de Cehov (Ania). 

aşa ; dar cum explicăm faptul că aceşti oameni, icînd 
erau la Piatra Neamţ, reuşeau să facă spectacole care 
se situau in fruntea mişcării noastre teatrale, iar acum 
aceiaşi actori excelenţi au ieşit din raza de atenţie a 
oamenilor de teatru? Sau faptul că acelaşi colectiv poate 
să producă montări diferite, al căror nivel se deosebeşte 
ca de la cer la pămînt ? Dacă se întîmpflă să fie un 
regizor bun, spectacolul în mod firesc e bun, de obicei, 
dacă însă cade pe mina unuia submediocru, spectacolul 
e anost şi neinteresant. 

VALERIA SEGIU : Problema se pune NU dacă eşti 
sau nu în Bucureşti, ei CE JOCI. CU CINE, ÎN REGIA 
CUI. 

FLORINA CERCEL : Tocmai de aceea, pentru nivelul 
profesional al celor care s-au stabilit în teatrele din 
provincie, ar fi salutar ca ei să se întâlnească, oarecum 
periodic, cu regizori şi cu parteneri din marile teatre 
bucurestene — fie invitîndu-i pe aceştia, fie fiind la 
rîndul lor invitaţi... 

MIELAIL STAN : Realitatea pe care o trăim răspunde 
acestei întrebări ; ea arată că nu există decît două si
tuaţii : posibilitatea ca unii dintre noi să aibă norocul să 
lucreze cu regizori-animatori, sau lipsa acestei posibilităţi. 
Şi-atunci nu mai rămine decît tendinţa de supravieţuire 
profesională a individului, efortul său de a-şi menţine 
disponibilitatea, valoarea, strădania de a încerca să-«i 
determine existenţa — cum spunea Garamitru — pe cont 
propriu, încercînd tot felul de experienţe, complicîndu-şi 
intenţionat o mare parte din roluri, pentru a nu cădea 
pradă platitudinii personajelor, sau lipsei de ..intenţie 
regizorală" ! Căci de multe ori m-am întîlnit ou irflluri 
care nu-mi puneau nici o problemă care să-mi stimuleze 
evoluţia profesională, acest lucru fiind dublat cîteodată, 
din păcate, şi de o pasivitate regizorală. Atunci începi 
să inventezi mai mult decît ar merita rolul... 

VALERIA SECIU : Regia e din ce în ce mai mult 
o profesie definită, diferită de a noastră, a actorilor. Nu 
mai e posibil ca locul regizorului să fie ocupat de un 
om care-ţi dă simple indicaţii de mişcare, sau îţi oferă 
date elementare de stare. Dar sînt încă prea mulţi „me
seriaşi" al căror univers spiritual e limitat : ei n-au de 
unde să ne descopere viaţa, adevărul operei, să ne ofere 
un orizont în care să ne înscriem. Repetiţiile de rutină, 
consumate pe mici discuţii în contradictoriu, pentru că 
regizorul nu are de unde să ne îmbogăţească, nu are 
un sistem de gîndire şi propriile lui repere de cultură, 
sînt deprimante; aşa se plafonează actorii, aşa apar în 
spectacole soluţiile întîmplătoare. 

VIRGIL OGĂŞANU : Nenorocirea e că nu putem 
cita decît cel mult cinci sau şase nume de regizori în 
adevăratul înţeles al cuvîntului. ,Şi-atunci apare irosirea 
talentului neoultivat. în toate teatrele din ţară sînt forţe 
cu care se poate întreprinde un act artistic ;-MLsBfldu Ciulei 
ne-a povestit că a descoperit la Baia Mare ae^»i foarte 
buni şi bine pregătiţi, care muncesc enorm şi ou care 
i-a fost foarte plăcut să colaboreze. Dar ci te asemenea 
prilejuri l i se ivesc ? Iată de ce unii rănim total neou-
noscuţi pînă la sfîrşitul vieţii. Acelaşi lucru se întimplă 
şi ou noi : dacă ajungem să lucrăm cu regizori valoroşi, 
ne formăm cu totul altfel. 

Prin urmare, problema este a regizorilor, a animato
rilor. Dovadă că aceste ocazionale colaborări ale lui Radu 
Penciulescu, Liviu Ciulei, Andrei Şerban au dat rezul
tate foarte bune, spectacolele respective (ale colectivelor 
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din Piatra Neamţ, Tg. Mureş, Baia Mare) au fost cu
noscute ca cele mai bune diin ţară. Paradoxal însă, 
există nu numai echipe fără animatori, dar şi animatori 
fără echipe... 

OVIDIU I U L I U MOLDOVAN : ...după cum există tot 
soiul de nechemaţi , Juncţionînd pe post de regizori", în 
vreme ce personalităţi autentice, care şi-au demonstrat 
gândirea elevată şi supleţea spirituală, râmîn în anoni
mat : cazul lui Nicky Wolcz, autorul unui spectacol 
ieşit din comun după „Dialogurile" lui Platan. 

VIRGIL OGASANU : ...cum spuneam, ei ar trebui să 
fie aceia care să adune nucleele ..de avangardă". Cînd 
fol os esc această expresie atît de controversată, care su
gerează de obicei grupuri cu o platformă estetică şo
cantă, mă gîndesc însă la ceva foarte simplu şi realiza
bil — la o atmosferă de elaborare fierbinte, liberă de 
prejudecăţi, o atmosferă de disponibilitate intelectuală. 
Ceea ce e cu putinţă chiar într-o instituţie mare, aparent 
greoaie, dacă se întîlnesc oameni care au ceva să-şi 
spună. Am avut surpriza să-1 descopăr din nou, lucrînd 
la Leonce şi Lena, pe Livlu Ciulei ; la un moment dat. 
ne-a pus chiar într-o .situaţie de inferioritate — el, deşi 
mai in vîrstă decît noi, părea mai îndrăzneţ, mai tînăr. 
mai aproape de propriul nostru fel de a simţi : prin recep
tivitate la sugestii, prin modul cum ştia să renunţe la 
soluţii proprii. îndelung elaborate, pentru a primi o idee 
mai fidelă adevărului pe care voia să-1 transmită. Fără 
şovăire, el a scos din scenă frumosul său decor, oare i-ar 
fi adus probabil atîtea laude, fiindcă simţea încărcarea. 
GENERAŢIA DE CREAŢIE N U E O PROBLEMĂ DE 
VÎRSTĂ, CI DE GÎNDIRE. i a r atunci cînd colaborezi 
cu un creator autentic şi ai satisfacţia de a gîndi îm
preună, diferenţele dispar. 

OVIDIU I U L I U MOLDOVAN: Eu am avut fericirea 
să lucrez cu Radu Penciulescu la Regele Lear ; deşi între 
el şi noi e o diferenţă de 12 ani ,(ceea ce, în vremea 
noastră, atît de grăbită, înseamnă mult), am avut im
presia că ne înscriem în sfera aceluiaşi univers de gin-
diire, că sîntem la acelaşi diapazon, că aparţinem aceleiaşi 
generaţii. Determinant în această problemă nu este nici 
vfîrsta. nici anul cînd ai terminat Institutul, ci fluxul 
unor gînduri care te leagă, dincolo de ceea ce e declarat, 
dar mai ales de ceea ce e simţit. Pentru a valorifica 
această legătură spirituală, e nevoie să se creeze şi posi
bilitatea administrativă a funcţionării unor teatre expe
rimentale, care să prilejuiască „întâlniri" rîvnlte şi aş
teptate. 

DORA CFIERTEŞ : Cei dinafară judecă fiecare spec
tacol în sine, reuşita sau nereuşita lui. Noi însă ştim că 
lucrurile nu se pot separa aşa, că există (sau nu) o con
tinuitate lăuntrică, un mod al nostru de a ajunge la per
formante. M-am întrebat de multe ori de ce nu a existat 
la noi. in ultima vr'ane. un animator de teatru cum e 
]a Paris un Jean-Louis Barrault, sau alţii, care să ducă 
o gen".r„,ie la performanţe pe parcursul unor ani ? 

OVlDIU I U L I U MOLDOVAN : Succesele unor co
lective conduse de către Radu Beligan. Radu Penciulescu. 
Liviu Ciulei sau Vlad Mugur infirmă cu prisosinţă în-
trebarea-aflrmaţie a Dorei. Problema t alta : de ce dispar 
unii dintre aceşti animatori, iar în locul lor apar sim
pli _conducători de instituţie", noţiune care n-are nimic 
comun cu aceea de Animator, care nu intimplător vine de 
la ..anima". 

TEATRUL : Nimeni nitul nu poate găsi răspunsul pro
blemelor teatrului, decît oamenii de teatru înşişi. Voi for-

VIRGIL 

OGASANU 
Afirmat încă din Institut din 

anul producţ i i l or de absolven
ţă, cu Miroiu (Steaua f ă r ă n u 
me) ş i Piticescu (Sonet p e n t r u 
o p ă p u ş ă ) . Scur tă e s c a l ă la 
Piatra N e a m ţ : N u s î n t t u r n u l 
E l f fe l . L a Teatral „ B u l a n d r a " : 
Camille Desmoulins (Moar tea 
l u i D a n t o n ) , Cliff ( P r i v e ş t e î n a 
poi cu m î n i e ) , C inna — poetul 
şi un ghicitor ( I u l i u Cezar) . 
Choubert (V ic t ime le da to r i e i ) . 
Epihodov (L ivada cu v i ş i n i ) , 
Valerio (Leonce şi Lena ) . L e n 
(Gluga pe och i ) . Coautor al 
spectacolelor 91 , la „ Ţ ă n d ă 
rică", ceea ce i -a prilejuit un 
memoriabil fragment din Rev i 
zo ru l . Şi film : A ş a s-a n ă s c u t 
legenda. R ă u t ă c i o s u l adolescent. 
S i m p a t i c u l d o m n R. 
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MIHAIL STAN 
D u p ă rolurile de p r o d u c ţ i e la 

„ C a s a n d r a " (Sorin în P e s c ă 
r u ş u l ş i Bil iboncea — B a ş c h i -
rache î n Sonet p e n t r u o p ă 
p u ş ă ) , un stagiu la Sibiu : Cos-
t ică (Şeful sec to ru lu i suf le te) . 
Vine în B u c u r e ş t i , la fostul 
Teatru „ D e l a v r a n c e a " (azi ,.Ion 
Vasi lescu"). J o a c ă rolurile Stan 
Man ( R ă d ă c i n i — Wesker) , 
Front in (Turcare t — Lesage) , 
Simus Mc. Conigal (Kathleen— 
M . Seyers) , Chelnerul ( î n t i l n i -
re la Senl is) . Comisarul L a m -
bert (Cine 1-a ucis pe Caro l V I 
— D . Nohain), Ion ( Ion — M . 
Sorbul, d u p ă Rebreanu) , gene
ralul Petipon (Dk>amna de la 
M a x i m — Feydeau) , S c o r u ş 
( M i o r i ţ a — V . Anania ) , Zeno 
(Manevre le — D . T a m a ş ) , Cle-
vetici (Via ţa , o comedie — A l . 
Popovici , d u p ă Alecsandri) 
Cîteva roluri în spectacolul 
experimentai „ tea tru rotund" 
realizat de Mihai Dimiu pe 
texte de Dumitru Solomon. 

mulaţi o scrie de deziderate care exprima idealul tinerei 
generaţii de artişti : vreţi să facefi teatru de echipa, sub 
conducerea unor animatori eu o gindire estetică inovatoare. 
E riadul nostru să i'ă întrebăm : :n ce măsură %<ă sim
ţiţi in stare să determinaţi evoluţia care vă interesează, 
în ce măsură atitudinea voastră e activă ? 

DORA CHERTEŞ : Dacă trebuie să luptăm ou ceva — 
şi o facem fără să ne-o propunem in mod special, e 
reacţia noastră firească — atunci trebuie să luptăm, oricît 
ar părea de ciudat, nu pe tărîmul Înaltelor idealuri es
tetice, ci all vieţii de fiecare zi ; pentru că, in privinţa 
teoriei, lumea cade în general de acord, dar viaţa culi
selor e sufocată de mărunţişuri, de mizerii, care uzează 
rezistenţa morală şi te determină să renunţi... 

CĂTĂLINA P I N T I L I E : Nu se pune problema să re
zişti pentru tine însuţi : REZIŞTI. DACĂ ÎNTR-ADE
VĂR CREZI CĂ UN ANUMIT FEL DE TEATRU ARE 
VALOARE SOCIALĂ şi crezi că ai să ajungi să-1 joci 
odată. Toţi am fi renunţat, poate, dacă n-am f i sperat 
că vom ajunge să jucăm, nu într-un spectacol întim-
plător pe lingă altele, ci in teatrul acesta cu o foarte 
importantă forţă artistică şi socială in care credem. 

Greşeala noastră e că nu ne dăm seama cîte lucruri 
depind de noi — de mine. de tine. de el. de reacţia 
noastră, şi atunci nu ne batem destul pentru ceea ce 
ne place nouă. .pentru ceea ce am vrea să facem. Fiecare 
priveşte din unghiul lui personal, al formaţiei de actor, 
dar însăşi condiţia specifică a acestei formaţii, locul 
actorului înlăuntrul teatrului, s-au schimbat. De aceea, 
noi nu putem exista fără regizori. Sarah Bernhardt putea 
perfect sâ existe — noi. nu. Vedem uneori pe scenă actori 
agresiv-proşti, nu pentru câ şi-au pierdut talentul, ci 
pentru că mentalitatea lor de teatru şi idealul lor estetic 
se află încă undeva în urmă : ei au rămas la ideea de 
a se arăta publicului. Acest efort disperat de a arăta 
publicului propria ta persoană, de a-i impune, in de
cursul cîtorva acte. demonstraţia farmecului, inteligenţei, 
frumuseţii tale, mi se pare nu numai degradant, dar de-a 
dreptul periculos. Un actor care se bate cu dinţii şi cu 
coatele să joace un rol, deşi nu-1 interesează nici ideea 
spectacolului, nici u regizorului, ci—1 interesează numai 
ca el să fie „bine", este un actor care va face oriunde 
orice fel de concesie — chiar şi reclamă de pastă de 
dinţi la televiziune. Şi-apoi consider că acordînd atîta 
importanţă propriei lor persoane, spectacolele în care 
joacă sînt ameninţate. Am revăzut de cunînd, după un 
am, D-ale carnavalului. Sînt aotori-monumente, în faţa 
fiecăruia dintre ei mă închin, îşi cunosc perfect meseria, 
poate că eu nici peste 60 de ani n-o s-o ştiu aşa — ei 
bine, unii sin: departe de excelentele oreaţii de la pre
mieră. Nimeni nu spune că talentul e una şi calitatea 
artistică, alta ; dar spectacolul îşi schimbă pe nesimţite 
ţinuta, pentru că unii — cu un farmec extraordinari.' cu 
o uimitoare putere de seducţie, actori oare ..duc sala cu 
ei ' — vor de fapt doar să se arate. Asta nu are nici o 
legătură cu teatrul aşa cum vrem noi să-1 facem : gene
raţia noastră a înţeles că ACTORUL MODERN NU 
ARE ALTĂ RAŢIUNE DE A FI DECÎT SĂ SE SU
PUNĂ UNEI IDEI A SPECTACOLULUI, de la care 
toţi aşteptăm să fie nouă, interesantă, originală •' i n 

acest caz, sîntem dispuşi să asoultăm oa nişte sclavi, să 
facem tot ce ni se cere. să nu mai avem „opinii'* ! Am 
avut acum aproximativ doi ani ocazia să lucrez cu Andrei 
Şerban Ia televiziune. Am trăit la început adevărate mo
mente de panică, mi se părea mereu că nu voi reuşi să 
înţeleg exaot şi mai ales să realizez ceea ce voia al. 
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Ceilalţi mai lucraseră cu Andrei, pentru mine totul era 
foarte nou, şi apoi chiar ..temperamental" şi, dacă vreţi, 
oa formaţie, eu mă simţeam foarte departe de stilul lui 
de a face teatru. Ştiam însă că are talent şi mi-am im
pus să luorez cu el acceptînd tot ce-mi va cere, acceptînd 
în totul viziunea lui, indiferent dacă ea se va dovedi 
bună sau proastă. Important pentru mine a fost că am 
realizat o experienţă profesională extrem de interesantă, 
şi, oa răsplată a „docilităţii"' mele, regizorul m-a in
format că i-am înţeles extrem de exact intenţiile. M-am 
simţit mult mai bine decit jucînd un refl important în
tr-iun spectacol submediocru. 

VIRGIL OGĂŞANU : E foarte important ca prim 
atitudinea noastră să formăm o opinie. Dacă n-am 
crede aşa, nu ne-am mai urca pe scenă ! Şi cred că 
lucrul acesta se şi întiimplâ : se creează o opinie a spec
tatorilor, o opinie a criticilor. Poate că uneori, din 
miezul lucrurilor, nu ne dăm seama de importanţa a 
ceea ce facem : mă gîndesc la modul cum ne-au apre
ciat cronicile din străinătate — au descoperit că noi avem 
o şcoală de teatru foarte serioasă, dar necunoscută în
deajuns. Faptul acesta e foarte însemnat pentru moi. 

CĂTĂLINA PINTILIE : Teatrul e un fenomen care 
nu poate exista fără opinie publică. Dar uneori discu
ţiile — ,mă refer la oameni a căror profesie e scrisul — 
dovedesc o lipsă de informare de neînchipuit : ei discută 
exact ca la spectacolele de la vechea sală Comedia, ca şi 
cum tot ce s-a făcut în ultimii 20 sau 30 de ani, la 
noi şi în lume. nu există, ca şi cum teatrul modern 
însuşi nu există, cu toate cuceririle sale. Opacitatea 
poate să devină la un moment dat o frână... Mi se pare 
că în lumea teatrală, de la actori la cronicari, MULŢI 
SÎNT OBSEDAŢI DE IDEEA DE A SE FACE CU
NOSCUŢI ŞI PREA PUTINI SE GÎNDESC CĂ AR FI 
M A I IMPORTANT SĂ CUNOASCĂ. 

„TEATRUL" : Orice mişcare teatrala se determină, iu 
ultimă instanţă, prin sensul, prin mesajul pe carc-l 
transmite. Ce credeţi despre repertoriul actual a! tea
trelor noastre ? Găsiţi în el echivalentul artistic \al gîn-
durilor şi preocupărilor ruoastre ? Ce fel de [piese simţiţi 
nevoia să jucaţi ? 'Vă preocupă dramaturgia românească ? 

VIRGIL OGĂŞANU : Repertoriul este una dintre ma
rile noastre probleme, pentru că sîntem distribuiţi de 
miilte ori la întîmplare, ne trezim „trecuţi la avizier". 
Citind piesa, nu ne descoperim nici o atracţie, nici pentru 
ea, nici pentru spectacol : obligaţia noastră este însă 
de a juca orice rol în care sîntem distribuiţi. Bine ar 
fi să avem în teatru şi un regizor care să ne propună 
rolurile... 

Chestiunea e cu atît mai serioasă cînd e vorba de 
dram tturgia noastră originală, care e normal să alcătu
iască baza repertoriului. Unele direcţii de teatre privesic 
această obligaţie profundă ca pe o chestiune de pro
centaj, şi atunci fac concesii şi achiziţionează piese de 
mîna a doua sau a treia ; sigur că atunci jucăm fără 
chef şi nu se aduce nimănui nici un serviciu, nici dra
maturgiei, nici teatrului, nici publicului, nici nouă... în 
schimb, atunci cînd întîlnim o piesă ca Xu sînt turnul 
Eiffel sau Întunericul, care ne pune la dispoziţie atîtea 
posibilităţi interesante, jucăm cu bucurie, dăm tot ce 
putem. 

Cred că EXIGENTA TREBUIE SĂ FIE MAI MARE 
TOCMAI ÎN PRIVINŢA VALORIFICĂRII PIESELOR 

VALERIA SECIU 
Un mare succes cu Rosalin-

da (Cum vă place), la Institut, 
i-a adus repartizarea la N a ţ i o 
nalul bucureş t ean , rolul VTero-
nicăi Miele (în Eminescu de 
Mircea Şte fănescu) şi o l u n g ă 
perioadă de odihnă nedorită . 
In care timp a jucat, la Na
ţionalul din Cluj , Lavinia din 
Androcle şi leul de Shaw şi 
mult teatru la televiziune : 
Hedwiga ( R a ţ a s ă l b a t i c ă de 
Ibsen), Casandra (Troienele de 
Sartre), Măria (Woyzeck de 
Biichner) , Măria (Schimbul de 
Claudel), Ir ina (T re i s u r o r i de 
Cehov). In ultimele stagiuni, 
ritmul premierelor e din ce în 
ce mai strîns : Elena (Cast i l ia-
r-O. Otilia (Enigma Ot i l i e i ) . 
Mira (Camera de a l ă t u r i ) . Mar-
garet (Fanny) , Honey (Cui i-e 
frică de V i r g i n i a Woolf ?). Cor-
delia (Regele Lea r ) . 
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Valeria Seciu, Cătălina 
PintUie 

ROMÂNEŞTI . Din nefericire, e adevărat c ă nu sînt 
prea multe piese foarte bune — e le apar cam una l a 
2—3 ani ! ^Şi nu toate teatreile pot juca concomitent 
aceeaşi piesă. 

V A L E R I A SECIU : Sentimentul pe care-1 avem faţă de 
piesele româneşti în care jucăm este deosebit de complex. 
Eu am avut primul rol contemporan românesc în Camera 
de alături, şi A M S I M Ţ I T D E O D A T Ă CE Î N S E A M N Ă 
SĂ JOCI Î N T R - U N ROL CARE TE IMPLICĂ, pe tine, 
lumea în care trăieşti, publicul din sală — totul devine 
foarte sensibil, foarte acut. Pe aoest teren, failsull e in -
finift mai periculos şi mai de neiertat. Există şi piese 
care mimează tot felul de adevănuri — asa-numitele piese 
..curajoase" —, care prind publicul într-un fel de plasă, 
amăgindu-1 cu mici satisfacţii, cu false dovezi de curaj — 
e dezgustător să joci aşa ceva, te simţi vinovat... 

C Ă T Ă L I N A P I N T I L I E : Piesele care degradează ade
vărurile, coborîndmle la nivel de „bancuri", sârot cele 
mai penibile... Ştiţi, piesele în care ne prefacem că spu
nem lucruri importante şi îndrăzneţe, şi de fapt fîe-
cărim la o cafeluţă... 

F L O R I N A CERCEL: Depinde de teatrull care achi
ziţionează piesa, de fermitatea criteriilor lu i . A m jucat 
tot teatrul lui Baranga. şi-am făcut-o cu mare plăcere ; 
consider că Opinia publică e o piesă bună, Travesti, însă, 
m a i puţin, şi nu sînt convinsă, chiar dacă avem un drama
turg preferat, că trebuie s ă - i jucăm şi piesele mai 
slabe. Sau iată alt caz : figura în repertoriu Un scurt 
program de bossanove, apoi a fost scoasă şi în locuil ei 
a apărrurt piesa u n u i autor l o c a l , D. R. Ionescu, o ca
lamitate intitulată N'U aşa, fetifo !, care nu are nici 
măcar scuza succesului la public. 

C Ă T Ă L I N A P I N T I L I E : Mai există prejudecata tezei 
servite didactic, a explicaţiei dilatate, a concluziei evi
dente, ca in fabulele pe care le învăţam c î n d dădeam 
examene de admitere la Institut. U n astfel de teatru nu 
foloseşte însă nimănui. Instinctiv ne opunem acestei în
cercări de a f i „educaţi" cu forţa, cu lipsă de abilitate 
şi mai ades de talent ; şi apoi, în majoritatea situaţiilor, 
este vorba de o morală falsă, „lipită", străină textului, 
un text de cele mai mullte o r i amonf şi puerili, care în 
s i n e nu spune n i m i c . 

DORA CHERTEŞ : în momentul de faţă. l a Piteşti se 
afilă poetul Cezar Ivănescu. Pregătim cu el un spectacol 
de poezie, muzica şi v e r s u r i l e îi aparţin, are şi o mică 
orchestră de la conservator, muzicieni foarte buni. toţi 
sîntem convinşi că ar putea rezulllta ceva deosebit. Dar, 
de trei luni, nu izbutim să-1 scoatem la lumină, pentru 
c ă se găsesc tot felul de Obstaco le , de motive... 

O V I D I U I U L I U M O L D O V A N : Cred că pluteşte în 
aer necesitatea captării în cîmpull dramaturgiei a unor 
oameni ou talent, cu har, afirmaţi în alte genuri ale l i 
teraturii. Sorescu este un caz concludent, dar este unic. 
Pe mine personal m-ar interesa s ă joc într-un spectacol 
după o piesă de Ion Alexandru ; indiferent de faptul 
c ă scrie poezie, este un tip de conştiinţă şi de univers 
care mi-e apropiat. Iar teatrull. c a „voce colectivă", simte 
nevoia unor autori capabili s ă - i ofere o substanţă dra
matică densă ş i vibrantă. www.cimec.ro



Ovidiu luliu Moldovan, Mihail Stan, Valeria Seciu 

V I R G I L OGĂŞANLT : Nevoia noastră corespunde per
fect cu a publicului, i_are e atras de piesele ce se petrec 
la ora prezentului. De aceea îmi place atît de mult 
Şoreslcu ; fiindcă întîlnesc la el o serie de lucruri pe 
care le simţim şi vrem să le spunem — este un poet al 
ceasului, al orei, al clipei în care trăim, şi asta transpare 
în toată creaţia Iui poetică. Sentimentul acesta e destul 
de rar — Sareseu e un caz, poate Adrian Pâunescu altul. 
Dinadins nu vorbesc numai de teatru, mă refer şi la 
poezie, sau mă gândesc la textele pe care le spunem la 
Nocturnele de la „Ţăndărică"*, ale Iui Mircea Horia Si-
mionescu ; sînt scriitori care sesizează exact lungimea de 
undă pe care se pot adresa spectatorului, dar nu scriu 
piese. iCred că în studiourile-laborator, de care era vorba 
înainte, ei ar putea f i aduşi spre teatru. Sînt dramaturgi 
tineri, ca de pildă ilosif Naghiu, care au multe de spus, 
dar nu au ştiinţa de a construi o piesă, cum a avut M i h a i l 
Sebastran sau are Aurel Baranga ; în t r -un asemenea studio 
ar putea deprinde ceea ce ţine de meşteşug. 

I O N C A R A M I T R U : După părerea mea, esenţială nu e 
calitatea unei piese sau a ailteia, ci problema piesei 
româneşti ca atare. Cred că teatrul parcurge azi o oriză 
cu totul specială şi că e necesar sa fim conştienţi de 
cauza, de amploarea şi de tendinţa ei. 

întîi să vedem ce a tăcut să avem la un moment 
dat o perioadă bună. Marile spectacole ale deceniilor 
trecute au fost făcute pe texte clasice : Cum vă place, 
Troilus şi Crcsida etc ; ele erau creaţia unei formidabile 
generaţii de regizori. Diferenţa dintre ei şi poeţi, de 
exemplu, este că aceştia din urmă au dat naştere prin www.cimec.ro



explozie unei literaturi, au creat un „cap de pod", iar 
regizorii n-au putut deck să revlbalizeze o altă litera
tură, a unor epoci distanţate în timp. A u dir i jat altfel 
măriile simfonii dlasioe. Ne apropiem tot mai mulk cu 
mintea, ,.ou nevoile, cu neamul" de necesitatea litera
tur i i de teatru angajate. N U P U T E M VORBI DE N I C I 
U N SPECTACOL S E N Z A Ţ I O N A L CU 0 PIESĂ RO
M Â N E A S C Ă A C T U A L Ă . 

Variaţ iuini le pe teme clasice au ajuns la un nivel 
foarte înalt : peste tot în lume, teatrul caută să exprime 
direct stările oamenilor din societatea în oare trăiesc, 
momentul de azi. Or. M O M E N T U L DE A Z I N U ESTE 
E X P R I M A T ÎN D R A M A T U R G I Ă N O A S T R Ă nici pe 
departe, nici î)n piesele acestea mai mult sau mai puţin 
istorice, care vor să facă relaţia dintre istorie şi con
temporaneitate. E foarte rău că nu putem vorbi de un 
spectiaool mare cu un text românesc ; citesc însă de patru 
ani piesele lui Sorescu. Mare început în dramaturgie, 
neonorat de teatre, nerespecitat. Ar1- f i trebuit jucate 
atunci cînd au fost scrise, asta ar f i făcut să apară şi 
altele, şi s-ar f i provocat un reviriment. Deocamdată, 
piesele jucate în teatre atît de generos sînt destul de 
anemice... Fenomenul de care vorbesc e o oriză de sub
stanţă, pentru că nu se scrie, sau se scrie diluat : şi nu 
se joacă imediat ceea oe trebuie să se joace. L IPSEŞTE 
D I M E N S I U N E A GRAVĂ. 

M I H A I L S T A N : Caramitru are dreptate. Culmea e 
însă că situaţia nu se datorează unor cauze majore, ci 
unor mici înt împlări . fapte mărunte, care pleacă de 
multe ori de la înţelegerea îngustă a planului care tre
buie îndeplinit (pentru că de multe ori o piesă bună şi o 
montare de calitate obţin un succes de public mult mai 
mare decît un aşa-zis „succes de casă"), de l a tot felul 
de întîrzieri birocratice, de la rezerva timidă a unora în 
faţa acelor piese care pun probleme serioase. Jucărea 
acestor piese mai tîrziu, după ce fenomenul de viaţă s-a 
consumat, devine neinteresantă. Consider că dacă ar 
exista o atitudine programatică şi consecventă, o gîn-
dire de perspectivă, în detectarea şi încurajarea ideilor 
noi, curajoase şi actuale, aceasta ar duce la crearea unei 
dramaturgii bogate în valori : din păcate, uneori p r i 
mează goana după mici comedii care „zugrăvesc" con
tradicţiile unor situaţii cu casele de odihnă, cu biletele 
dc băi, sau ou şefi de birou criticaţi vehement la sfîr-
şitul ultimului act; sau inventează false probleme des-
picînd f i rul in patru, în marginea realităţii . Poate că ele 
dau oarecare satisfacţie unor categorii de public, dar nu 
acestea sînt sursele de unde se poate ivi o valoare in 
stare să emoţioneze şi un spectator evoluat. SĂ ÎNSEMNE 
CEVA pentru el. 

V A L E R I A SECIU : Am impresia că nici această ten
dinţă slie a discuta în general nu e mai aproape de 
adevăr. Cînd se joacă dramaturgie proastă, asta nu face 
nimănui plăcere, desigur în afara autorilor respectivi ; 
dar se joacă atunci cînd nu există alta bună. Dacă ar 
exisita, s-ar impune prin propria ei forţă. Unde snint 
piesele acelea reuşite, care stau ? Nu sînt. Faptul că 
..trebuie sâ se joace dramaturgie românească" nu e o 
obligaţie formală, ci chiar îndator i rea principală a tea
trelor ; chiar TREBUIE în adevăratul înţeles al cuvin-
tului. Ce înseamnă atunci că ei ar putea să scrie şi nu 
scriu, iar noi ar trebui să „provocăm" naşterea unor 
piese ? Câ Ion Alexandru sau alt poet sau roman
cier s-ar putea exprima în piese ? Dar să se exprime mai 
întîi, să simtă nevoia s-o facă ! Dacă scriitorii au această www.cimec.ro



chemare, să ne vină şi ei în înt impinare, să ne întîlnim 
undeva, în intenţii le noastre. 

C Ă T Ă L I N A P I N T I L I E : De cîte ori ni se cere să 
facem cîte o concesie către teatrul de bulevard, se in
vocă „argumentul public''. Admitem tacit câ există un 
teatru de bună calitate şi unull „de casă"*, de obicei o 
inepţie, care se justifică mereu astfel : „trebuie să vină 
publicul' ' . Dar de ce să vină publicul la spectacole 
inepte ? Gum justificăm intenţia noastră de a educa pu
blicul pr in spectacole inepte ? Mai ales că nici nu vine 
întotdeauna, în schimb vine la spectacolele excelente, 
care rezistă ani ş i ani de zile cu sala pl ină ! Păcatul 
e că nu sînt exploatate aşa cum trebuie ; un spectacol 
trebuie şi el „adminis t ra t" în t r -un anumit fel. A m între
bat de zeci de ori, chiar în şedinţele noastre : DE CE 
SĂ J U C Ă M PIESE PROASTE CARE SĂ N U A D U C Ă 
P U B L I C U L , ÎN LOC SĂ J U C Ă M PIESE B U N E , CARE 
SĂ-L A D U C Ă ? 

O V I D I U I U L I U M O L D O V A N : Galitatea actului ar
tistic nu e determinată numaidecât de calitatea textului. 
Puricele în ureche a fost, în geniul său, un spectacol de 
ţinută, de desâvîrşită profesionaliitate ; se poate întâmpla 
ca o montare Shakespeare să fie mUlt mai proastă, am 
văzut cazuri cînd după un act a trebuit să plec din sală. 
Ceea ce contează mai întâi e etica profesională investită. 

M I H A I L S T A N : Teatrul în care joc şi-ta pus ani 
de zile problema găsirii unui prof i l , au existat nişte pă
reri că ar trebui să aibă un specific sătesc, sau regional, 
sau popular... De fiecare dată, era destinat „global" unui 
anumit „public-t ip", şi de fiecare dată, în numele aces
tuia, se mai renunţa la un criteriu de exigenţă. A u fost 
şi factori d inafa ră teatrului care au încurajat menţ i 
nerea lui în sfera mediocrităţii , prim repertoriu şi prin 
montări lipsite de exigenţă. Există cronicari specializaţi 
în adulaţ ia pieselor mediocre, deşi ştiu că nolci textul nici 
montarea n-o merită. Sigur că la astfel de spectacole vine 
un anumit public, care adoptă vis-â-vis de teatru o 
atitudine uşuratecă şi familiară... 

C Ă T Ă L I N A P I N T I L I E : Eu cred că ê  drept să le 
dai oamenilor şi asemenea spectacole, dar în altă parte, 
nu ştiu unde. poate la revistă. Faţă de teatru, faţă de 
spectacolul de artă, faţă de actor, trebuie cultivat res
pectul, şi ţine de noi şi de demnitatea cu care ne facem 
meseria, să reuşim acest lucru. 

V I R G I L O G Ă Ş A N U : Cu atît mai mult cu cit, în 
Ultimă instanţă, „argumentul public", luat în accepţiunea 
sa adevăra tă şi profundă, e extrem de serios şi ne poate 
oferi material de meditaţie. Pe el mă sprijin atunci cînd 
declar că nu sînt de acord cu Caramitru în ce priveşte 
existenţa unui fenomen de criză. A T Î T A VREME CIT 
P U B L I C U L V I N E L A T E A T R U pentru că are ce vedea 
acolo — şi realmente există acum o serie de creaţii ex
cepţionale —, N U E X I S T Ă CRIZĂ. 

- T E A T R U L " : Problematica unei discuţii atit de largi 
nu se epuizează puictic niciodată. Ne oprim deocamdată 
aici, [cu intenţia \să reluăm dialogul într-o etapă viitoare. 
Vă {mulţumim tuturor pentru această contribuţie colectivă, 
profesiune de credinţă care vă defineşte şi totodată gest 
de ^atitudine, matur şi responsabil, \in \ce priveşte judeca
rea fenomenului teatral. Actorul piodern, evoluat, se ma
nifestă deopotrivă pe 'scenă \şi ân sfera schimbului de idei 
cd profesiei sale : în acest \scns, cuvîniul promoţiei '64 
ni se pare exemplar. www.cimec.ro


